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Kolmnurgaks 
murtud sõnad
T artusse Maria Bachmanni nimele hakkasid 1945. aas-

ta kevadel jõudma kolmnurkselt kokkuvolditud kir-
jad Tomski linnast ja Novõi Vasjugani asulast, peal 

tempel «Prosmotren vojennoj tsenzuroj» ning sees read 
täis saatuse trotsimist, vaprust ja koduigatsust.

Eestis sõja üle elanud 21-aastane Maria pidas end juba 
mitu aastat ilma vanemateta lapseks. Viimased teated oma 
emast Anastasiast, isast Georgist ning vendadest Aleksand-
rist ja Bernhardist pärinesid tal päevast, mis oli kalendris 
täna 65 aastat tagasi. 

Et Siberi maakaarti näitamata umbkaudugi seletada 
Tomski oblasti kaugust Eestist, siis aitab, kui öelda, et näi-
teks Hiina ja Mongoolia riigipiir on tollele piirkonnale kaks 
korda lähemal kui Uraali mäestik.

1933. aastal küüditatute linnana rajatud Novõi Vasjugan 
asub Tomskist omakorda veel sadade kilomeetrite kaugu-
sel Obi lisajõe Vasjugani kaldal, keset piirkonna kõige suu-
remaid soid ja hirmutavamaid metsi. Sealt teele lähetatud 
kirjad jõudsid Eestisse viie 
nädalaga. 

Külmavärinateni erutav 
selles loos on aga miski 
muu. See on nende kolm-
nurgaks kokku pandud, re-
bitud servadega ja tänaseks 
päevaks juba koltunud kir-
japaberite lahtivoltimine, 
nende puudutamine ja sil-
mitsemine. 

Tindi ja värvilise pliiatsi-
ga kirjutatud read asuvad ti-
hedalt üksteise kukil. Liht-
sale joonelisele lehele on 
kirjutaja oma käega lisajoo-
ni tõmmanud, et kodustele 
veelgi rohkem sõnu saata.

J ust sellisel viisil loed 
lapseohtu Aleksandri 
seiklusrohket jutus-

tust mõrtsukkaru tempudest 
taigas ja seejärel saad teada, 
missugused olid poisi viima-
se veerandi hinded. Igas 
olukorras reipaks jääda püü-
dev vanem vend Bernhard 
hoopleb aga oma kehalise 
jõu ja üha kasvava rinna-
ümbermõõduga ning paka-
tab igatsusest ükskord taas 
klaverit mängida.

Need oleksid üsna tavalised kirjad, kui just nende väli-
mus neid nii  kõnekaks ei muudaks. Ka on nad kakskeel-
sed, mis tänase lehe tagaküljeloost küll kuidagi välja ei pais-
ta, sest seal on kõik laused eesti keelde tõlgitud. 

Algul on kirillitsas sõnu vähem, pärastpoole rohkem. Hil-
jem kirjutab ema ka oma tütrele koju üksnes vene keeles. 
Ainult kõige südamlikumad sõnad ja kirjutajate endi nimed 
kirja lõpus jäävad omakeelseina omasse tähestikku.

Mul on raske põhjendada, miks ühe täiesti võõra tüd-
ruku Maria ja ta lähedaste saatus mulle nii südamesse lä-
heb. Ma ei ole ühegi Bachmanniga kunagi kohtunud. Ma 
tunnen neid ainult tänu tollele käest kätte rännanud kir-
javahetusele. Vahel mõtlen, et ehk on see sellepärast nii, 
et Maria sünniaasta on seesama mis minu emal, või selle-
pärast, et mul endal on just praegu 21-aastane tütar. Lugu 
ise asub minust aga ainult kahe põlve kaugusel.

Selle asemel, et taguda pappi Tallinna lukskoolidesse, tu-
leks raha viia kamaluga maale, et elu Eestis välja ei sureks. 
Elu ei saa jätkuda Tallinnas, sest Tallinnas pole selleks ae-
ga ega ruumi, vaid just imelistes elupaikades, mis hakka-
vad välja surema. Eesti saatus otsustatakse Võrus.

Kirjanik Mart Kivastik, PM, 13.06.
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TINDI JA VÄRVILISE 
PLIIATSIGA KIRJUTA-
TUD READ NEIS ÜMB-
RIKUIS ASUVAD TIHE-
DALT ÜKSTEISE KU-
KIL.

T artu Postimehe artikkel 
«Linn tõrjub prügiaval-
dusi» (09.06.) ja mit-

melt poolt kuuldud kodanike 
pahameeleavaldused ajenda-
sid ka mind korraldatud olme-
jäätmeveo teemat kommen-
teerima. 

Olen osalenud mitmel Tar-
tu keskkonnateenistuse kok-
kukutsutud kohtumisel, kus 
on erinevate huvigruppide 
osalusel arutatud korraldatud 
olmejäätmeveo rakendamist. 

Praegu nähtub, et linna 
keskkonnateenistus ja selle ju-
hataja Ülle Mauer on muutu-
nud omamoodi piksevardaks, 
sest nende kanda on jäänud 
riiklikul tasandil kehtestatud 
ja mitte just eriti positiivsete 
otsuste rakendamine ja seleta-
mine. 

Kõrvaltvaatajana tundub, 
et praegu on unustatud ees-
märk, mis peaks pühitsema 
abinõu, s.o korraldatud olme-
jäätmeveo süsteemi.

Poliitilised valikud
Korraldatud olmejäätme-

veo rakendamine tuleneb meie 
riigi poliitilistest valikutest, 
mille eesmärk oli ära hoida 
prügi jõudmine loodusesse.

Majapidamisjäätmetest tu-
lenevat prügistamist saab väl-
tida ainult seeläbi, et erandi-
tult igal majapidamisel on 
jäätmevedu kuidagiviisi kor-
raldatud.

Et kellelgi üldse jäätmeid 
ei teki, ei usu ma kuidagi. 
Keskkonnakaitsjana olen seda 
ka ise üritanud, paraku pole 
see mul õnnestunud ka väga 
tarbimiskauget elu proovides. 
Jäätmete kogust on muidugi 
võimalik piirata, kuid mitte 
lõpmatuseni.

Jäätmete äravedu (mis on 
tõend, et jäätmed ei satu loo-
dusesse) ja kontrolli selle üle 
on võimalik organiseerida ka-
hel moel – kas omavalitsusor-
ganite vastutusel või seda vas-
tutust jäätmekäitlejatele dele-
geerides. 

Võibolla oleks korraldatud 
olmejäätmevedu äratanud ko-
danikes rohkem usaldust, kui 
oleks eelistatud omavalitsus-
organeid? Kahtleksin ka selles, 

sest kui äriettevõtteid süüdis-
tatakse rahaahnuses, siis amet-
nikke korruptsioonis ja lollu-
ses. Meil olnuks ilmselt  ras-
kemgi harjuda sellega, kui 
jäätmekäitlus oleks toodud 
taas munitsipaalettevõtete 
haldusalasse. 

Kõige valutumaks lahen-
duseks oleks võinud muidugi 
olla kinnisturegistril ja jäät-
mekäitlejate andmestikel põ-
hinevate jäätmetekitajate and-
mebaasi loomine, mis oleks 
võimaldanud ametnikel ope-
ratiivselt jälgida, millised kin-
nistud on jäätmekäitluse kor-
raldanud ja millised mitte. 

Siiski oleks sel juhul puu-
du jäänud sundmehhanism, 
mis oleks inimest sundinud 
regulaarset jäätmevedu korral-
dama ehk lepingut sõlmima.

Maksab vedu
Mis süsteem iganes ka pa-

rem poleks olnud, Eesti polii-
tiline valik oli korraldatud ol-
mejäätmevedu, ja selle selgita-

mise kohustus pidanuks ole-
ma eelkõige keskkonnaminis-
teeriumi ülesanne. 

Praegu süüdistatakse lin-
navalitsust selles, et jäätmeve-
daja saab raha sisuliselt õhu 
vedamise eest, sest ühepere-
elamute jäätmekastid väideta-
valt ei täitu kuu ajaga.

LÕPPKOKKUVÕTTES 
POLE OLULINE JÄÄT-
MEKASTI SUURUS, KUI 
EI MAKSA SELLE MAHT, 
VAID MAKSAB VEDU.

Linnavalitsuse arutelude 
käigus selgus paraku, et veo 
hind ei kujune niivõrd jäätme 
mahu/kaalu järgi (jäätme hind 
prügilas on Eesti tingimustes 
veel ikkagi väga-väga madal, 
liiga madal, et motiveerida 
inimest jäätmeid vähenda-
ma), vaid selle pealt, et jäät-
metel tuleb järel käia, neid ve-
dada. 

Eestis maksab hetkel tee-

nus rohkem kui jääde ise. Lää-
ne-Euroopas on prügilajääte 
hind kümme korda kallim, 
kui mitte rohkem, aga eks se-
da oska jäätmekäitlusspetsia-
listid paremini öelda.

Mingi hetk võib ka Eesti 
jõuda sinnamaani, et prügi 
hind seoses keskkonnanõuete 
ja muu sarnasega tõuseb nii 
kõrgeks, et ületab teenuse hin-
na.

Teenuse hinna kujunemist 
kütusehindade ja palkade tõu-
su tõttu ei oska muidugi kee-
gi pikas plaanis ette hinnata.

Õiged seletused
Ei ole eriti tõenäoline, et 

hakkaksime rohkem jäätmeid 
tekitama seetõttu, et kast liht-
salt täis saaks. Jäätmed tekivad 
juba kaupluses sisseoste tehes, 
mitte alles prügikasti juures. 

Küll võib aga kasti ränna-
ta rohkem neid jäätmeid, mis 
leidsid varem otsa pliidi all või 
lõkkes. See aga võiks niigi 
reostunud linnaõhule pigem 
teene teha, sest ka puhas õhk 
maksab midagi.

Lõppkokkuvõttes pole olu-
line jäätmekasti suurus, kui ei 
maksa selle maht, vaid vedu. 
Kastide suuruse osas on linlas-
tele tehtud maksimaalselt jä-
releandmisi, sh võimaldatak-
se kasti jagamist naabrite va-
hel. 

Et tiheasustuse tingimus-
tes peab prügi ära vedama 
kord kuus ja mitte harvem, tu-
leneb jäätmeseadusest, täpse-
malt hügieeninõuetest. Ja see, 
et me tahame täita hügieeni-
nõudeid, vältida rotte, haigus-
tekitajaid ja haisu, on taas 
meie poliitiline valik.

Millegipärast ajavad Eesti 
ametnikud liiga palju järge pa-
berites ja Euroopa Liidu nõue-
tes, rääkides inimestega kuivas 
kantseliidis ning unustades 
seaduste sisulised põhjendu-
sed. Nii on ka abinõu (korral-
datud olmejäätmevedu) pü-
hitseva seaduse eesmärk tõlgi-
tud inimeste jaoks jäätmete 
vähendamise asemel jäätmete 
tekitamiseks.

Samal teemal: Korraldatud jäät-
mevedu, TPM, 09.06., 12.06.
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Jäätmevedu – kas see on 
eesmärk või abinõu?

MAIE KIISEL
Eesti Rohelise Liikumise 
juhatuse liige

Bussid ei koorma 
vanalinna liiklust

Toomas Kiho artikkel («Kaks 
sõidusuunda tänaval vanalin-
na ei koorma», TPM, 08.06.) 
pani tõsiselt mõtlema, milli-
sed arusaamad on erinevatel 
inimestel Tartu liiklusprob-
leemide lahendamisest. 

Eriti paneb mind aga 
hämmastama busside süüdis-
tamine linnaliikluse problee-
mides. 

Just ühistranspordi (Tartu 
mõistes bussiliikluse) arenda-
mine lahendabki ju liiklus-
probleeme. On täiesti selge, 
et nii vibratsiooni kui ka mü-

ra vähendamise nimel oleks 
kohe kindlasti parem näha 
linnatänaval veeremas üht 
bussi, mitte 50 autot, mis sel-
le asemel õhku saastaksid.

Mida tooks aga kaasa bus-
side väljatõrjumine kesklin-
nast?

Loomulikult veelgi roh-
kem autosid ja seega ummi-
kuid ning kahtlemata suure-
ma ohu ajaloolistele hoone-
tele. Põhjendused bussliiklu-
se väljatõrjumise õigustami-
seks on lausa veidrad ning ei 
ole kohe kindlasti seoses te-
geliku olukorraga. 

Parimaks näiteks on Tal-
linn, kus bussiliini nr 17 väl-

jatõrjumist Ülemiste ristmi-
ku piirkonnast põhjendati
liikluskoormuse vähendami-
se vajadusega. Mis koormust 
teeb buss võrreldes selle ase-
mel liikuvate tuhandete au-
todega? 

Miks ei vaadata Lääne-Eu-
roopasse, kus juba aastaid on 
tegeldud inimsõbralikuma 
linnakeskkonna loomisega. 

Näiteks Prantsusmaal 
Dijonis on ajalooline vana-
linn autodele suletud ja seal 
liiguvadki vaid bussid. Miks 
ei taheta eeskujusid arvesse 
võtta? 

On ju nemad  sama tuge-
va autostumise juba läbi tei-

nud ning nüüd näevad, et 
see toob vaid probleeme 
juurde. Kas ei võiks Eesti sel-
lest ämbrist mööda astuda?

Seega ei tule kesklinnast 
tõrjuda mitte busse, vaid au-
tosid. 

Praegused kavad tooksid 
aga kesklinna veelgi rohkem 
liiklust. Ehitamist ootav Laia 
tänava sild võib tõesti otstar-
bekas olla, kuid kindlasti ei 
tohi see tekitada olukorda, 
kus kesklinna ajalooline osa 
muutub veelgi suurema tran-
siitliiklusega piirkonnaks kui 
praegu.
HANNES LUTS, 
Tartu
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